

山东师范大学
硕士研究生入学考试试题

考试科目名称：外语教学理论基础

试题编号：907

- 注意事项：1. 本试卷共 4 道大题（共计 12 小题），满分 150 分；
2. 本卷属试题卷，答题另有答题卷，答案一律写在答题卷上，写在该试题卷上或草纸上均无效。要注意试卷清洁，不要在试卷上涂划；
3. 必须用蓝、黑钢笔或圆珠笔答题，其它均无效。
4. 是否允许使用普通计算器 否。

I. Explain the following terms. (共 7 道小题，每题 5 分，共计 35 分。)

- 1). Direct method
- 2). Teaching techniques
- 3). Input hypothesis
- 4). Reflective teaching
- 5). Vocabulary control
- 6). Cognitive-code learning
- 7). Achievement test

II. Write brief answers to the questions. (共 3 道小题，每题 15 分，共计 45 分。)

- 1). How does the functional view look at language and language learning?
- 2). What is linguistic competence? What's its relationship with communicative competence?
- 3) What is the PPP model? For what level learners is it effective?

III. Write a discussion on each of the following topics (共 2 道小题，每题 20 分，共计 40 分)

- 1) Constructivism learning theory and its implications for foreign language teaching
- 2) Task-based language teaching and its appropriateness in the Chinese context

IV. Case Analysis (共 1 道小题, 共计 30 分)

结合以下阅读材料中划线的词, 说明教师应如何培养学生猜测词意的能力。

It was a fine Wednesday morning. The sky was blue and the sun was bright. There were a lot of foreign people at Lido Hotel. These people came from different countries ---- America, England, France, Japan, Australia and many other countries. Some people were talkative but others were very quiet. I tried to make friends with some of them. And soon I noticed Lily, a shy girl with long hair...